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Poiska wazniejsza od gminy
DEBATA Wola poszukiwania kompromisow na linii samorzqd - gornictwo jest wazna, podobnie jak przejrzyste przepisy prawa.

Stanowisko wladz gminy Brzeszcze wobec lokalizacji drogi S1 zagraza dalszemu funkcjonowaniu miejscowej kopalni.

KAJETAN BEREZOWSKI
kberezowski@gornicza.com.pl

P odstawowym warunkiem rozwoju
gospodarczego Polski jest odpo-

wiednie zabezpieczenie potrzeb surow-
cowych. Tymczasem wiele samorzadow
wciajz odmawia wspolpracy z gornic-
twem, blokuja_c eksploatacje zloz w^gla
i innych surowcow. Takie dziabnia sa_
sprzeczne z interesami panstwa
i wszystkich Polakow. Stwarzanie wro-
giej atmosfery wokol gornictwa, niczym
nieuzasadniona niech^c do prowadze-

nia dialogu z przedsiebiorca. gorniczym
z jednej strony, a z drugiej brak spqj-
nych przepisow prawa, ktore skutecz-
nie chroniloby zloza w^gla i innych su-
rowcow, beda^ce przeciez naszym bo-
gactwem narodowym. Te problemy wy-
magaja jak najszybszego rozwia_zania.
Ale nade wszystko potrzebna jest dobra
wola, poszukiwanie kompromisow
i rozwia_zan satysfakcjormja^cych zarow-
no gminy, jak i gornictwo.

— Problem jest trudny, poniewaz kaz-
dy ma swoja. racje.. Dlatego wazne jest,
aby dwie strony chcialy z sob% rozma-

wiac — zwraca uwag^ Piotr Litwa, pre-
zes Wyzszego Urz^du Gorniczego.

Podczas wtorkowej (9 kwietnia) kon-
ferencji, zatytulowanej ,,Problemy bez-
pieczenstwa i ochrony zdrowia w pol-
skim gornictwie", zorganizowanej wja-
worzu pod auspicjami Wyzszego Urz^-
du Gorniczego, dyskusja skupila sie.
wokol utrudnien, na jakie natrafia pol-
skie gornictwo. Eksperci ostrzegali, ze
daleko jeszcze do pemego uregulowania
stosunkow na linii samorz^d-gornic-
two, a cierpiec b^dzie na tym interes
narodowy. Watpliwosci budza, m.in.

uregulowania prawne dotycza.ce proce-
dur uzyskiwania koncesji na eksploata-
cje. zloza.

— Interes narodowy powinien miec
priorytet. Rozpatruja_c rozne scenariusze
zapotrzebowania na energie. elektrycz-
na, nalezy shvierdzic, ze udzial we.gla ja-
ko zrodla energii be.dzie w Polsce zna-
cza_cy. Istnieje wi^c pilna potrzeba wpro-
wadzenia do prawa takich uregulowan,
ktore zapewniaryby skuteczna^ ochron^
zloz - akcentowal Andrzej Tor, wicepre-
zes Jastrzebskiej Spolki W^glowej.

Wybory zarz^dow na potmetku
KADRY Wyloniono zarzqdKHW, a w JSWi W^glokoksie trwajq postgpowania konkursowe.
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Niespodzianek nie bylo. Jaroslaw Za-
gorowski i Roman Lqj nadal kiero-

wac b^da, zarz^dami Jastrz^bskiej Spolki
W<;glowej i Katowickiego Holdingu W^-
glowego.

Prezes JSW \\ybrany zostal przez rade^
nadzorcz^na posiedzeniu 9 kwiemia. Jak
informuje Katarzyna Jabionska-Bajer,
rzeczniczka JSW, juz w cz^vartek, 11
kwietnia, pracownicy JSW wybiora swo-
jego przedstawdciela w zarz^dzie w^glo-
wej spolki, natomiast do piajku, 12
kwietnia, przyjmowane s^ zgloszenia
na stanowiska trzech kolejnych zasteji-

cow prezesa. Otwarcie zgloszen zaplano-
wano na 16 kwietnia, a rozmowy kwalifi-
kacyjne i wybor czlonkow zarz^du na 25
kwietnia, z mozliwosci% przedhizenia
na kolejny dzien w przypadku «iekszej
liczby kandydatow. Pelen sklad zarza.du
JSW osmej kadencji b^dzie wi^c znany
pod koniec kwietnia.

Nie ma natomiast niewiadomych
w spra\vie obsady stano\visk zarzatdu
KH\V. W postepowaniu konkursonym
Stanowisko wiceprezesa ds. produkcji
powierzono Robertowi Laskudzie, wice-
prezesa ds. ekonomiki i finansow Artu-
rowi Trzeciakowskiemu, a wiceprezesa
ds. handlowo-rynkowych Mariuszowi
Korzeniowskiemu. W sklad zarzadu

KHW powolany zostal takze Tadeusz
Skotnicki, kilka tygodni wczesniej \\y-
brany przez pracownikow spolki na wi-
ceprezesa ds. pracy.

Jak poinformowala TG Aleksandra
Szatkowska-Mejer, w sobot? nastqpi na-
tomiast rozstrzygni^cie posf^powania
konkursowego w Centralnej Stacji Ra-
townichva Gorniczego. Dzieri wczesniej
poznamy pemy sklad zarzadu W^glokok-
su.

Nowe zarz^dy rozpoczna. swoje ka-
dencje z dniem odbycia tegorocznych
z«yczajnych walnych zgromadzen akcjo-
nariuszy, po zaakceptowaniu decyzji rad
nadzorczych przez wlasciciela. Nastapi to
najprawdopodobniej z koncem czerwca.
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Brak dialogu rodzi konflikty
KONFERENCJA Bezpieczenstwo w gornictwie to problem zlozony.
Nie dotyczy jedynie stylupracy, ale takze relacji spolecznych.

KAJETAN BEREZOWSKI
kberezowski@gornicza.com.pl

P rzyczyny wypadkow smiertelnych
i cie.zkich w gornictwie podziem-

nym sa_ od lat te same: oberwanie skal,
ta_pni§cie, zawal i nieprzestrzeganie
przepisow bezpieczenstwa i higieny
pracy. W 2012 r. zanotowano 2809 wy-
padkow ogolem, w tym 28 wypadkow
smiertelnych, 18 ciezkich i 2763 lek-
kich.

— Do ideahi daleko, ale dzialania,
ktore podjejismy, dajajuz efekty. W se-
minariach i szkoleniach zorganizowa-
nych przez Wyzszy Urza_d Gorniczy
brali udzial przodowi brygad i spolecz-
ni inspektorzy pracy. Czuli si^ dowarto-
sciowani, bo nareszcie ktos dostrzegi
ich role, w organizowaniu bezpiecznej
pracy. Niestety, sa_ takie kopalnie,
w ktorych mloda kadra inzyhieryjna,
osoby dozoru nizszego i sredniego,
przy stosunkowo niewielkim doswiad-
czeniu zawodowym, nie maja. wsparcia
przelozonych. Popelniaja. ble.dy skutku-
ja_ce wypadkami. Obserwujemy rowniez
brak dobrych relacji pomie.dzy kierow-
nictwem roznych szczebli a szeregowy-
mi pracownikami. Dlatego w wielu za-
kladach systemy zarza_dzania musza.
wrocic do podstaw - wyjasniat Janusz
Malinga, dyrektor Departamentu Wa-
runkow Pracy w Wyzszym Urz^dzie
Gorniczym, podczas konferencji po-
swieconej problemom bezpieczenstwa
i ochrony zdrowia w polskim gornic-
t\vie, ktora odbyla si$ 9 i 10 bm. w Jawo-
rzu kolo Bielska-Bialej.

Pochwafa lekkomyslnosci
Zadziwia zwlaszcza pochwala lekko-
myslnosci. Wciaz bowiem odnotowuje
si? przypadki ewidentnych przyzwolen
na lamanie przepisow bhp.

- Mimo dose sporych zwalow we_gla
dominuje pospiech, che^c wykonania
zadania za wszelka, cenej. Osoby kierow-
nictwa laskawym okiem spogla.daja_
na dzialania ryzykowne. Brak jest sta-
nowczych reakcji na takie zachowania.
Brakuje takze solidarnosci zespolowej,
zeby jeden drugiego przestrzegal
przed zachowaniem niebezpiecznym —
tlumaczyl dalej Malinga.

Lecz bezpieczenstwo w gornictwie
sprowadza si? nie tylko do stylu wyko-
nywania pracy. Kwestia_ niezwykle istot-

PKW

Podczas konferencji, zatytutowanej ,,Problemy bezpieczenstwa
i ochrony zdrowia w polskim gornictwie", glos zabrali przedstawiciele
nadzoru gorniczego, naukowcy, samorzadowcy i przedstawiciele
spofek weglowych.

na. jest bezpieczenstwo funkcjonowania
calej branzy w obliczu trudnosci zwia_-
zanych z brakiem spolecznej akceptacji
dla wQgla, jak rowniez niespojnymi
przepisami prawa.

W trakcie debaty silnie akcentowano
sprawQ popra\vy stosunkow na linii sa-
morza_dy - przedsiebiorcy gorniczy. Sa_
gminy, ktore celowo zaogniaja, stosunki
z gornictwem. Z inspiracji ich wlodarzy
powstaja_rozne organizacjetworza.ce zla_
atmosfer^ wokol gornictwa. Na wrogim
nastawieniu do w^gla i innych surow-
cow zbija sic. polityczny kapital, robia_c
to wbrew nadrz^dnemu interesowi pan-
stwa, ktorego zadaniem jest zapewnie-
nie bezpieczenstwa energetycznego
i surowcowego.

- W ostatnim czasie zauwazamy
pewnego rodzaju popadanie w skraj-
nosc ze strony gmin. Po zmianie wladzy
samorza_dowej w Bytomiu sytuacja ule-
gla zmianie w sposob zasadniczy. Rela-
cje pomi^dzy przedsi^biorca. gorniczym
a samorza_dem si^ poprawily. Obie stro-
ny da_za_ do porozumienia. ZupeJnie
przeciwna sjluacja panuje w Gieralto-
wicach. Nie sluzy ona ani gminie, ani
przedsiebiorcy. To typowo gornicza
gmina, pod ktora. dzialalnosc prowadzi
kilka kopaln. O dziwo, do jednej czuje
sie. nieche.c. Problem jest zlozony, ale
nalezy poszukiwac mozliwosci jego
rozwia_zania - wskazuje Piotr Litwa,
prezes Wyzszego Urz^du Gorniczego.

Przedstawiciele samorza^dow, ktore
zdecydowaiy SIQ na prowadzenie dialo-
gu, chwalili jego forme..

Burzliwe dyskusje
— Zespoly porozumiewawcze zdaty eg-
zamin. Dyskusje bywaja. burzliwe, trud-
ne, ale zawsze kancza. si^ konkretnymi
wnioskami. Mamy dobry kontakt
z mieszkancami i przekazujemy ich
uwagi na spotkaniach zespohi — mowil
Bernard Pustelnik, burmistrz Bierunia.

Wol§ wspoipracy z gornictwem za-
deklarowai rovmiez Bytom.

- Udalo nam si? doprowadzic
do sytuacji, ze kopalnia Bobrek-Cen-
trum ma zapewniony b}t do 2040 roku.
Nie zrezygnujemy, rzecz jasna, z re-
kompensat za szkody gornicze, ale
z drugiej strony ludzie maja^ wi^ksze
poczucie bezpieczenstwa, nie musza.
bac SIQ likwidacji kopalni i utraty pra-
cy - argumentowal Andrzej Panek, wi-
ceprezydent miasta.

Na pilna. potrzeb^ zmiany przepisow
w zakresie ochrony zasobow natural-
nych uwag§ zwrocilo kilku mowcow.
Podkreslano potrzebe. uzgadniania pla-
now zagospodarowania przestrzennego
z uwagi na nowe zloza. Interes narodo-
wy trzeba postawic ponad interesami
pojedynczych gmin. Wymaga tego bez-
pieczenstwo energetyczne kraju, ktore
dhigo jeszcze oparte bedzie na zlozach
w^gla kamiennego i brunatnego.

Pod ziemiQ z Orkiestr^,
Jak co roku na aukcjach na rzecz Wielkiej Orkiestry Swia.-
tecznej Pomocy znalazty si^ wycieczki do kopalni, ufundo-
wane przez Pohidniowy Koncern W^glowy. Do tej pory li-
cytowane byly zjazdy do wyrobisk gorniczych w ZG So-
bieski w Jaworznie. Tym razem wystawiono na licytacj^
takze zjazd do kopalni Janina w Libia_zu. I tarn wlasnie
w marcu goscili zwyci^zcy licytacji, mieszkancy Wrocla-
wia — Anna Samulak i Henryk Rzemieniewski. Docelo-
wym miejscem wycieczki byla sciana nr 702 w pokladzie
207. Podczas wizyty w wyrobiskach dolowych towarzyszy-
li gosciom Waldemar Jasieczko, nadsztygar gorniczy od-
powiedzialny za roboty wydobywcze, Andrzej Zawadzki,
inspektor bhp, oraz Robert Malik, zaste_pca zakladowego
spolecznego inspektora pracy. To oni zadbali o bezpie-

czenstwo wroclawian i w wyczerpuja_cy sposob odpowia-
dali na dociekliwe pytania gosci.

— Zjazd szybem do poziomu 350 metrow by! pocz^tkiem
wrazen, jakich mieli doswiadczyc pozniej. Zanim dotarli
do miejsca przeznaczenia, pokonali ponad dwukilometro-
wa. tras^, w wiekszosci ,,z gorki", ktora niocno dala si^ im
we znaki. W scianie przygl^dali si^ z bliska pracy kom-
pleksu scianowego i poznali pracQ gornika. Przekonali sie;,
jak wydobywa si^ i transportuje w^giel — relacjonuje Zofia
Mrozek z PKW. Goscie, mimo zm^czenia, nie kryli zado-
wolenia z odbytej wycieczki, a swoimi przezyciami i wra-
zeniami na gora_co dzielili si^ podczas pocz^stunku. Na za-
konczenie pobytu Marcin Nastawny, dyrektor ds. pracy
ZG Janina, wrejczyl gosciom pamia.tkowe dyplomy. KAJ

Gale
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W sobotQ, 6 kwietnia, w wi€
zmart prof. Henryk Bystron •
specjalista w zakresie aerc
niczej. Przez prawie cata, s
rier§ naukow^ i zawodow^
byt z Gtownym Instytuterr
twa, gdzie przez kilkadziesi.
cowat dla przemyslu wydob
Nawet po przejsciu na e
w 1990 r. dziatet na rzecz
byto mu najblizsze.

Uczyi sif
od najlepszych
Korzeni prof. Bystronia na
kac w Naddniestrzu, w mi<
goriopol. Tarn przyszedt na
pazdziernika 1920 r. P6zni<
w Matopolsce, sk^d niedale
-Hutniczej. Na Wydziale G(
prof. Witolda Budryka.J>D
i doktorskq. W czasie studi
w kopalniach Pokoj (dawnii
ta kariery prof. Bystronia tc
ktorych ukoronowaniem by
wiele lat kierowat Zaktaden
dem Aerologii Gorniczej.
Dorobek naukowy prof. By
kacji, 13 patentow, 4 wzory
mal do koiica zycia uczes
Akademii Nauk oraz Oddz

Nieztomny gornik

Niespetna trzy lata temu pi
dziny. W czasie tej uroczys
tach tego niezwyktego cztc
- Kiedys uslyszatem, ze p
kowa, do Akademii Gornic
nad 50 kilometrow, a wi^c
na niej zostat. To pokazuje
sow, kiedy profesor byt ju;
wczesnym rankiem. Byto
ciem, ze obudz§ wszystkic
ra, ktora powiedziata mi, a
uzmystowito mi, jak wiele c
Bogdan Ney.
W czasie tamtego jubileus
w 1971 r. do pracy w Insty
ze wiele z rozwiazah zapi
we znaczenie dla gornictv
a wyktadowcy na uczelnia
nych pokolen studentow. C
to cztowiek, ktory catkowic
Henryka Bystronia odbyt s
nym w Katowicach przy ul
mu rodzina, przyjaciele or
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